中华人民共和国

COLLECTION OF THE SEA LAWS AND REGULATIONS OF THE PEOPLE'S REPUBLIC OF CHINA



中华人民共和国海洋法规选编

(修订版)

COLLECTION OF THE SEA LAWS AND REGULATIONS
OF THE PEOPLE'S REPUBLIC OF CHINA

国家海洋局政策法规办公室编

Office of Policy, Law and Regulation State Oceanic Administration

海军出版社

1998 年·北京

图书在版编目(CIP)数据

中华人民共和国海洋法规选编:汉、英对照/国家海洋局政策法规办公室编.一修订版.一北京:海洋出版社,1998.4

ISBN 7-5027-4546-7

I. 中 II. 国 ··· II. 海洋 - 法规 - 中国 - 选集 - 汉、英 IV. D922.69

中国版本图书馆 CIP 数据核字(98)第 08353 号

责任编辑:盖广生

ほぼよぬれ 出版发行

(100081 北京市海淀区大慧寺路 8 号) 北京兰空印刷厂印刷 新华书店发行所经销 1998年4月第2版 1998年4月北京第1次印刷 开本:850×1168 1/32 印张:15.4375 字数:367千字 印数:1-1000册 定价:30.00元

海洋版图书印、装错误可随时退换

再版说明

为满足海洋行政管理、海洋开发利用活动、海洋法律事务、教学研究以及外事活动中的需要,1990年在涉海各有关部门和单位的支持与协助下,我们曾组织编印了《中华人民共和国海洋法规选编》。因当时印刷数量有限,加之近年来需求量逐渐增多,致使原有的海洋法规选编被索购一空。

此番,我们在原(中华人民共和国海洋法规选编)的基础上,对收选的法律、法规作了适当的删除和增补,充实了近年来相继出台的涉海现行法律、法规,在编排顺序上也作了相应的调整。再版的《中华人民共和国海洋法规选编》,内容涵盖了基本性海洋法律制度,海洋矿产、海洋渔业、海上交通、海洋环境保护、海洋科学研究、海洋文物等诸方面的法律制度。为适应改革开放和对外交往的需要,采用中英文对照的形式出版,但其中的英文未经立法机关审查,故不具备与中文同等效力。

重新编印《中华人民共和国海洋法规选编》,恰逢第 49 届联大第 131 号决议确定的国际海洋年。为维护 1982 年《联合国海洋法公约》所建立的国际海洋新秩序,世界上不少国家将采取各种方式举办有关的纪念、宣传活动,籍以提高海洋意识,增强海洋法制观念。我国作为拥有广阔海域的沿海国,对在国际海洋年拟开展的一系列活动已作周密部署。此间,推出再版的《中华人民共和国海洋法规选编》,也权作向国际海洋年的献礼。

编 者 1998年3月18日 《中华人民共和国海洋法规选编》是在现行海洋法律和行政法规基础上编辑的。该书汇集了海洋权益、海洋渔业、海洋石油、海上交通、海洋环境保护、海关、海事等方面的主要法律、法规,较全面地反映了目前我国海洋方面和与海洋直接有关的诸项法律制度,适宜从事海洋管理、海洋开发利用、运输、环保、军事、外交、司法、教学等部门的同志参阅使用。

考虑到海洋法规的涉外性质,为适应对外开放的形势需要,编辑时,采用了中、英文对照的形式。其中属非官方翻译的法律、法规,执行中以中文法规为准。为统一起见,对一些法律、法规名称部分英文字体及个别词语作了技术性处理。同时,考虑到《中国海事仲裁委员会仲裁规则》在海事案件处理中的适用性和重要作用,也将其一并编入。

《中华人民共和国海洋法规选编》在编辑过程中,得到国务院各有关部门的支持。谨此表示谢意。编者水平所限,若有疏漏之处,敬请指正。

编 者 1990年12月5日

Publisher's Note

COLLECTION OF THE SEA LAWS AND REGULATIONS OF THE PEOPLE'S REPUBLIC OF CHINA is edited on the basis of the sea laws and regulations currently in effect. The present publication has compiled main laws and regulations concerning marine rights and interests, fishery, oil industry, traffic at sea, marine environmental protection, the Customs, maritime affairs, etc., representing more comprehensively the legal regime on the seas of China and other related matters in various aspects today. It will be helply reference to be used by those who work in various units relating to ocean management, marine development and utilization, transportation, environmental protection, military affairs, diplomacy, judicature, teaching, etc.

Considering the foreign character of the sea laws and regulations, in order to meet the needs of the opening to the outside world situation, it is edited both in Chinese and English, The texts in English of some laws and regulations are unofficial versions and subject to their authentic Chinese texts in implementation. For the purpose of uniformity, English scripts of names and words of some laws and regulations have been technically revised. Meanwhile, considering its applicability and importance in the settlement of maritime cases, Arbitration Rules of China Maritime Arbitration Commission is also collected in the present publication.

Our cordial thanks are due to people at various departments

concerned in the State Council who have offered generous help during the time of editing. Being the limit of editor's ability, if there is oversights and omissions, please give us your kind advice.

Editor
December 5, 1990

目 录

中华人民共和国政府关于领海的声明(1958年9月4日)
(1)
全国人民代表大会常务委员会关于批准《联合国海洋法公约》的决
定(1996年5月15日通过)(3)
中华人民共和国领海及毗连区法(1992年2月25日第七届全国
人民代表大会常务委员会第二十四次会议通过,1992年2月
25日中华人民共和国主席令第五十五号发布,1992年2月
25 日起施行)(4)
中华人民共和国政府关于中华人民共和国领海基线的声明(1996
年 5 月 15 日)(8)
中华人民共和国海洋环境保护法(1982年8月23日第五届全国
人民代表大会常务委员会第二十四次会议通过,1982年8月
23 日全国人民代表大会常务委员会令第九号发布,1983年3
月1日起施行)(12)
中华人民共和国海上交通安全法(1983年9月2日第六届全国人
民代表大会常务委员会第二次会议通过,1983年9月2日中
华人民共和国主席令第七号发布,1984年1月1日起施行)
(20)
中华人民共和国渔业法(1986年1月20日第六届全国人民代表
大会常务委员会第十四次会议通过,1986年1月20日中华
人民共和国主席令第三十四号发布,1986年7月1日起施
行)(28)
中华人民共和国矿产资源法(1986年3月19日第六届全国人民

代表大会常务委员会第十五次会议通过,根据 1996 年 8 月
29 日第八届全人国人民代表大会常务委员会第二十一次会
议(关于修改〈中华人民共和国矿产资源法〉的决定)修正)…
(35)
中华人民共和国测绘法(1992年12月28日第七届全国人民代表
大会常务委员会第二十九次会议通过,1992年12月28日中
中华人民共和国主席令第六十六号发布,1993年7月1日起
施行)(46)
中华人民共和国对外国籍船舶管理规则(1979年8月22日国务
院批准)(53)
中华人民共和国涉外海洋科学研究管理规定(1996年6月18日
国务院发布,1996年10月1日起施行)(62)
关于外商参与打捞中国沿海水域沉船沉物管理办法(1992年7月12
日国务院令第一○二号发布,自发布之日起施行)(66)
外国籍非军用船舶通过琼州海峡管理规则(1964年6月8日国务
院发布)(71)
国际航行船舶进出中华人民共和国口岸检查办法(1995年3月21
日国务院发布施行)(74)
中华人民共和国对外合作开采海洋石油资源条例(1982年1月30
日国务院发布)(78)
铺设海底电缆管道管理规定(1989年2月11日国务院发布,1989
年 3 月 1 日施行)(85)
中华人民共和国交通部海港引航工作规定(1976年11月12日)
(89)
关于商船通过老铁山水道的规定(1956年)(91)
中华人民共和国海洋石油勘探开发环境保护管理条例(1983年12
月 29 日国务院发布)(93)

中华人民共和国防止船舶污染海域管理条例(1983 年 12 月 29 日
国务院发布)(100)
中华人民共和国海洋倾废管理条例(1985年3月6日国务院发
布)
中华人民共和国防治海岸工程建设项目污染损害海洋环境管理条
例(1990年5月25日国务院发布,1990年8月1日起施行)
(120)
中华人民共和国防治陆源污染物污染损害海洋环境管理条例
(1990年5月25日国务院发布,1990年8月1日起施行)…
(126)
中华人民共和国防止拆船污染环境管理条例(1988年5月18日
国务院发布)(133)
中华人民共和国海上交通事故调查处理条例(1990年1月11日
经国务院批准由交通部发布)(139)
中华人民共和国船舶和海上设施检验条例(1993年2月14日国
务院发布)(147)
中华人民共和国海上航行警告和航行通告管理规定(1992年12
月22日经国务院批准,自1993年2月1日起施行)
(153)
中华人民共和国航标条例(1995年12月3日国务院发布施行)
(158)
中华人民共和国渔业法实施细则(1987年10月14日国务院批
准,1987年10月19日农牧渔业部发布)(162)
中华人民共和国水下文物保护管理条例(1989年10月20日国务
院发布)
中华人民共和国水生野生动物保护实施条例(1993年9月17日
国务院批准)(174
3

CONTENTS

Declaration of the Government of the People's Republic of China
on China's Territorial Sea(September 4, 1958) (182)
Decision of the Standing Committee of the National People's
Congress of the People's Republic of China on Ratification of the
United Nations Convention on the Law of the Sea (Adopted on 15
May 1996) (184)
Law of the People's Republic of China on the Territorial Sea and
the Contiguous Zone (Adopted at the 24th Meeting of the Standing
Committee of the 7th National People's Congress on February 25,
1992) (186)
Declaration of the Government of the People's Republic of China
on the Baselines of the Territorial Sea of the People's Republic of
China (15 May 1996) (191)
The Marine Environmental Protection Law of the People's Repub-
lic of China (Adopted at the 24th Meeting of the Standing Commit-
tee of the 5th National People's Congress, Promulgated by Order
No. 9 of the Standing Committee of the 5th National People's
Congress of the People's Republic of China on August 23, 1982 and
effective as of March 1, 1983) (195)
Maritime Traffic Safety Law of the People's Republic of China
(Adopted at the 2nd Session of the Standing Committee of the 6th
National People's Congress of the People's Republic of China, Pro-
mulgated by Order No.7 of the President of the People's Republic

of China on September 2, 1983, and effective as of January 1,
1987) (209)
Fisheries Law of the People's Republic of China (Adopted at the
14th Meeting of the Standing Committee of the 6th National
People's Congress, promulgated by Order No. 34 of the President of
the People's Republic of China on January 20, 1986, and effective
as of January 1, 1986) (222)
Mineral Resources Law of the People's Republic of China (Adopt-
ed at the 15th Meeting of the Standing Committee of the 6th Na-
tional People's Congress on March 19, 1986, and revised according
to the Decision on Amending the Mineral Resources Law of the Peo-
ple's Republic of China adopted at the 21st Meeting of the Standing
Committee of the 8th National People's Congress on August 29,
1996) (233)
Surveying and Mapping Law of the People's Republic of China
(Adopted at the 29th Meeting of the Standing Committee of the 7th
National People's Congress on December 28, 1992, Promulgated by
Order No. 66 of the President of the People's Republic of China,
and effective as of July 1, 1993) ······ (253)
Regulations Governing Supervision and Control of the Foreign Ves-
sels by the People's Republic of China (Adopted by the State Coun-
cil on August 22, 1979) (268)
Regulations of the People's Republic of China on Management of
the Foreign-related Marine Scientific Research (Promulgated by
Decree No. 199 of the State Council of the People's Republic of Chi-
na on June 18, 1996 and effective as of October 1, 1996) ····· (282)
Measures on the Management of Foreign Merchant's Participation
5

in the Salvage of Sunken Vessels and Sunken Objects in China's
Coastal Waters (Promulgated by Order No. 102 of the State Council
of the People's Republic of China on July 12, 1992 and effective as
of the date of promulgation) (289)
Regulations Governing Non-military Foreign Vessels Passing
Through The Qiongzhow Haixia (Promulgated by the State Council
of the People's Republic of China on June 8, 1964) (297)
Measures for the Inspection of International Voyage Ships' Enter-
ing or Leaving Ports of the People's Republic of China (Promulgat-
ed by Decree No. 173 of the State Council of the People's Republic
of China on March 21, 1995 and effective as of the date of promul-
gation) (301)
Regulations of the People's Republic of China on the Exploitation
of Offshore Petroleum Resources in Cooperation with Foreign En-
terprises (Adopted at the Regular Session of the State Council on
January 12, 1982, Promulgated by the State Council on January
30, 1982) (307)
Regulations on Management of Laying Submarine Cables and
Pipelines (Promulgated by the State Council on February 11, 1989
and effective as of March 1,1989) (318)
Regulations with respect to Sea-port Pilotage Issued by the Ministry
of Communications of the People's Republic of China (November
12, 1976) (325)
Regulations Required to be Observed by Merchant Vessels Passing
Through the Lao Tieh Shan Channel (1956) (328)
Regulations of the People's Republic of China Concerning Environ-
mental Protection in Offshore Oil Exploration and Exploitation

(Promulgated by the State Council of the People's Republic of Chi-
na on December 29, 1983)
Regulations of the People's Republic of China Concerning the Pre-
vention of Pollution of Sea Areas by Vessels (Promulgated by the
State Council of the People's Republic of China on December 29,
1983) (343)
Regulations of the People's Republic of China Concerning the
Dumping of Wastes at Sea (Promulgated by the State Council of the
People's Republic of China on March 6, 1985) (362)
Regulations of the People's Republic of China Concerning Preven-
tion of Pollution Damage to the Marine Environment by Coastal
Construction Projections (Promulgated by the State Council on May
25, 1990 and effective as of August 1, 1990) (373)
Regulations of the People's Republic of China Concerning Preven-
tion of Pollution Damage to the Marine Environment by Land-
based Pollutants (Promulgated by the State Council on May 25,
1990 and effective as of August 1, 1990) (384)
Regulations of the People's Republic of China Concerning Preven-
tion of Environmental Pollution by Ship-Breaking (Promulgated by
the State Council on May 18, 1988) (397)
Regulations Governing the Investigation and Settlement of Mar-
itime Traffic Accidents of the People's Republic of China (Ap-
proved by the State Council on January 11, 1990, promulgated by
the Ministry of Communications) (408)
Regulations of the People's Republic of China on Inspection of the
Ships and Offshore Installations (Promulgated by the State Council
on February 14, 1993)

Regulations of the People's Republic of China on Management of
Maritime Navigational Warnings and Navigational Notices (Ap-
proved by the State Council on December 22, 1992, promulgated by
the Ministry of Communications) (431)
Regulations of the People's Republic of China Concerning Naviga-
tion Marks (Promulgated by Order No. 187 of the State Council of
the People's Republic of China on December 3, 1995, and effective
as of the date of Promulgation) (439)
Regulations for the Implementation of the Fisheries Law of the
People's Republic of China (Adopted by the State Council on Octo-
ber 14, 1987, and promulgated by the Ministry of Agriculture, An-
imal Husbandry and Fisheries on October 20, 1987) (446)
Regulations of the People's Republic of China on the Protection of
Underwater Cultural Relics (Promulgated by the State Council or
October 20, 1989)
Implementation Regulations on Protection of Aquatic Wildlife of
the People's Republic of China (Adopted by the State Council or
September 17, 1993, promulgated by the Ministry of Agriculture or
October 5 , 1993)

中华人民共和国政府关于领海的声明

(一九五八年九月四日)

中华人民共和国政府宣布,

- (一)中华人民共和国的领海宽度为十二海里(浬)。这项规定适用于中华人民共和国的一切领土,包括中国大陆及其沿海岛屿,和同大陆及其沿海岛屿隔有公海的台湾及其周围各岛、澎湖列岛、东沙群岛、西沙群岛、中沙群岛、南沙群岛以及其他属于中国的岛屿。
- (二)中国大陆及其沿海岛屿的领海以连接大陆岸上和沿海岸外缘岛屿上各基点之间的各直线为基线,从基线向外延伸十二海里(浬)的水域是中国的领海。在基线以内的水域,包括渤海湾、琼州海峡在内都是中国的内海。在基线以内的岛屿,包括东引岛、高登岛、马祖列岛、白犬列岛、乌岴岛、大小金门岛、大担岛、二担岛、东椗岛在内,都是中国的内海岛屿。
- (三)一切外国飞机和军用船舶,未经中华人民共和国政府的 许可,不得进入中国的领海和领海上空。

任何外国船舶在中国领海航行,必须遵守中华人民共和国政府的有关法令。

(四)以上(二)(三)两项规定的原则同样适用于台湾及其周围各岛、澎湖列岛、东沙群岛、西沙群岛、中沙群岛、南沙群岛以及其他属于中国的岛屿。

台湾和澎湖地区现在仍然被美国武力侵占,这是侵犯中华人

民共和国领土完整和主权的非法行为。台湾和澎湖等地尚待收复,中华人民共和国政府有权采取一切适当的方法,在适当的时候,收复这些地区,这是中国的内政,不容许外国干涉。

2